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vármegye Tősgyökeres miskolci vagyok, a hajdani 
Aranka utcában laktunk gyermekkoromban, 
ahol a dombra felfutó családi házak között 
telente ragyogó alkalmunk nyílt a szánkó-
zásra. 

Az általános iskola elvégzését követően 
a 101. számú Szakmunkásképző Intézet-
ben folytattam a tanulmányaimat, erős-
áramú villanyszerelőnek készültem. Már 
korábban felfigyeltek arra, hogy jó a kéz-
ügyességem, rajzpályázatokon indultam, 
linómetszeteket, faégetéseket készítettem, 
s így aztán a nyári szünetek idején – juta-
lomként – képzőművészeti táborokba jár-
tam. Az volt a vágyam, hogy majd a mű-
vészpályán indulok tovább.

Ám édesapám éppen akkoriban hunyt 
el, amikor pályaválasztás előtt álltam, és 
édesanyám féltett engem attól, hogy amo-
lyan „gyolcsingesként”, hónom alatt a fest-
ményeimmel sétálgatva nem bírok majd 
miből megélni.

Ezért aztán a szakmunkásképző mellett a 
gimnáziumot is elvégezve a MÁV miskolci 
Vontatási Főnökségén helyezkedtem el, ahol 
bő húsz éven át villanymozdony-műszerész-
ként dolgoztam. Jól éreztem ott magam, sze-
rettem a munkámat, a kollégáimat.

Kisgyerekkorom óta mindig is volt ku-
tyánk. Fiatal felnőtt éveimben kezdtem el 
komolyabban foglalkozni a kutyák kikép-
zésével, s kezdetben a Lyukóvölgyben lévő 
központban lettem a négylábúak felkészí-
tője, oktatója. Sok-sok kutyát képeztünk 
ott mindenféle szakágban, a vadászebektől 
kezdve az őrző-védő kutyákig. Egyszer az-
tán jött egy felkérés a megyei polgárvédelmi 
parancsnoktól, Csibi Károlytól, hogy lehet-
ne-e Magyarországon kutyákat emberek fel-
kutatására kiképezni. 

Néhány kutyás tanítványommal, a leg-
elhivatottabbak közül, belevágtunk. Lehe-
tőséget kaptunk arra, hogy Ausztriában és 
Németországban, ahol ennek már nagy ha-
gyománya volt, összehasonlíthassuk a felké-
szültségünket. Onnan hazaérve megpróbál-
tuk alkalmazni az ott látott módszereket, és 
egyre nagyobb sikereket értünk el. Ám aztán 
ez az egész valahogy irányt váltott, elkanya-
rodott a versenyeztetés irányába, ami nekem 
nem annyira tetszett. Így aztán úgy döntöt-
tem, hogy én továbbra is menteni akarok, s 
maradtam a magam eredetileg választotta 
irányvonal mellett, a valós munkánál.

Volt két kis welsh terrierem, az Erős és 
Csepi, velük kísérleteztem tovább. Ragyo-
góan teljesítettek, de persze sokan megmo-
solyogtak, hiszen a filmekben mindenhol 
nagytestű mentőkutyákat láttak. A csapatban 
volt egy Ahmed nevű német juhász, aki na-
gyon jól nyomozott, az ő utódja lett Mancs. 
1999-ben, alapítóként Spider mentőcsoport-
nak neveztem el a kis társaságot, melynek 
később Mancs és Viking gazdáikkal együtt 

Kedves Olvasó! 

szereztek világszerte elismerést. Mancs 
élete és munkássága a ma napig nyomon 
követhető a világhálón, jómagam pedig a 
Volt egyszer egy Mancs című könyvemmel 
tisztelegtem az emléke előtt. Mancs kezdet-
ben a megyében, majd az országban, végül 
az egész világon megalapozta a kutyákkal 
történő speciális embermentést. Kiváló ké-
pességei révén külön-külön tudta jelezni a 
túlélőket és az áldozatokat földön és vízen.

Utána következtek a többiek: Radar, 
Negró, Sumák, IQ, sorolhatnám tovább a 
neveiket. Összesen nyolc kutyával foglal-
koztam az elmúlt évtizedekben, hiszen ők 
nem élnek, nem élhetnek addig, mint mi, 
emberek, s ezt mindmáig nagy igazságtalan-
ságnak tartom. 

Napjainkban Hope kutyával dolgozom, 
aki méltó az elődeihez. Sok mentésen 
megfordultunk együtt, melyek közül talán 
a törökországi mentések kapták világszerte 
a legnagyobb sajtónyilvánosságot. Tucat-
nyi alkalommal jártunk ott, természeti ka-
tasztrófák, földrengések során végeztünk 
mentéseket. Legutóbb a februári földren-
gés után is eredményesen dolgozott Hope, 
munkánkat kitüntetésekkel ismerte el a tö-
rök miniszterelnök. 

A nevelt lányom, Niki esztendők óta osz-
lopos tagja a mentőcsoportnak, s remélem, 
az általam megkezdett munkát még sokáig 
fogja folytatni, majd szakmai utódomként 
továbbadni. 

Végül meg kell említenem, hogy Mancs 
nem csupán Miskolcon, hanem idén már-
ciusban a törökországi Izmit városában is 
szobrot kapott, melynek avatását Novák 
Katalin köztársasági elnök is megtisztelte je-
lenlétével. Talán furcsa így fogalmaznom, de 
nem alaptalan azt állítanom, hogy szülővá-
rosom, Miskolc, vele együtt Borsod-Abaúj-
Zemplén vármegye és hazánk e hős kutyák 
révén is rendre ott szerepel a világsajtó veze-
tő hírei között. 

Lehoczki László 
mentőcsoport-vezető,

Miskolc Pro Urbe-díjasa és díszpolgára, 
a török állam kitüntetettje
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„Itt ülök csillámló sziklafalon” – zengi József 
Attila 1933-ban született Ódája, a világirodalom 
egyik legszebb szerelmes verse. De ki ne hallott 
volna szüleitől olyan helyszínekről, melyekről 
nagy nosztalgiával ódákat zengenek? Ilyen örök-
zöld kirándulóhely Lillafüred is, melynek emb-
lematikus épülete a Hámori-tó partján található 
neoreneszánsz Lillafüredi Palotaszálló. 

A Mátyás korabeli vadászkastélyokra emlé-
keztető szálloda 1930 júniusában nyitotta meg 
kapuit a nagyközönség előtt. A Palota alatt kiala-
kított meredek függőkert várfalszerű bástyáival, 
tornyaival, felvonóhidat idéző kapujával fokoz-
za a középkori hangulatot. 1945-ig a szálló ven-
dégei elsősorban a korabeli elit köreiből kerültek 
ki, konferenciákat, nemzetközi tárgyalásokat 
rendeztek itt luxuskörülmények között, híres-
ségeket láttak vendégül. Részben a Lillafüredi 
Palotaszállóban játszódik az 1934-ben forgatott, 
ma is népszerű Meseautó című film. 2010-től 

Lillafüred, az örökzöld kirándulóhely emblematikus épülete a Palotaszálló. A hotel manapság a romantikára vágyó 
szerelmesek, nosztalgiára szomjas örökifjak, feltöltődést, meghittséget kereső párok, aktív kikapcsolódást igénylő 
családok és baráti társaságok kedvelt helye. 

kezdődően jelentős fejlesztések emelték újra 
rangjára a szállodát és a közvetlen környéket, 
2015-ben pedig a szálloda bekerült a Nemzeti 
Értéktárba is.

Manapság a romantikára vágyó szerelme-
sek, nosztalgiára szomjas örökifjak, feltöltődést, 
meghittséget kereső párok, aktív kikapcsolódást 
igénylő családok és baráti társaságok kedvelt 
szállodája. Simogató napsugarak, mámorítóan 
friss levegő, ezer színben pompázó bükki erdő 
és megannyi kirándulási és szórakozási lehető-
ség. Legyen szó röpke pihenésről vagy hosszabb 
kikapcsolódásról, Lillafüred és a Palotaszálló tö-
kéletes választás minden évszakban.

A társalgóban található kandalló, a patinás 
bútorok, a mesés kilátást garantáló teraszok, a 
festett ólomüveg ablakok a Mátyás étteremben, 
a toronyszobák mind egyedi hangulatot és felejt-
hetetlen emlékeket garantálnak. Igazi főúri han-
gulatot élhetünk át az élőzenés reggeliken vagy 

a hétvégi zenés esteken, ínycsiklandó italokat 
kóstolgatva. A szálloda eredeti borospincéjében 
rendezett borkóstolókat, borvacsorákat élvezhe-
tünk, gyönyörködhetünk a környék fényeiben 
az éjszakai túrákon, meglátogathatjuk a nemré-
giben átadott Zsófia-kilátót. A friss levegőn tett 
izgalmas séták után a Spa du monde masszá-
zsok és a régióban egyedülálló Selvert Thermal 
professzionális arckezelések igazi testi-lelki 
feltöltődést nyújtanak. A Palotaszálló ezerszínű 
élményeket kínál az őszre: gasztrovonatos és 
gyalogos szervezett túrákat, éltető erdő vacso-
raprogramokat, borvacsorákat, különleges zenei 
esteket, de már lehet szállást foglalni a különle-
ges és meghitt pillanatokat ígérő karácsonyi és 
szilveszteri időszakra is. ■

Felejthetetlen élmények a patinás Hotel Palotában

 www.hotelpalota.hu 
Tel: +36-46/331-411 , e-mail: info@hotelpalota.hu

A családias hangulatú City Hotel Miskolcon várja 
vendégeit helyi ízekkel, széles programkínálattal, 
wellnessrészleggel. A könnyen megközelíthető, 
kiváló fekvésű szálloda korszerűen felszerelt ren-
dezvénytermei ideális helyszínei lehetnek céges 
rendezvényeknek. 

Miskolc egyik legvonzóbb belvárosi négycsillagos 
szállodájában helyi ízekkel, széles programkíná-
lattal és a hotel testvérszállodája, a Lillafüredi 
Palotaszálló kapcsolódó szabadidős ajánlataival 
várják a vendégeket. A 36 szobás, 75 férőhelyes, 
kellemes környezetben lévő hotel tömegközleke-
déssel és autóval is egyszerűen megközelíthető. A 

légkondicionált szobák mindegyike széles sávú wifi-
lefedettséggel rendelkezik, a Wellness & Spa szol-
gáltatásait a vendégek az elutazás napján akár zá-
rásig használhatják. A szálloda hangulatos étterme, 
lobby bárja, teraszai és szabadidős programajánla-
tai a vendégek teljes kikapcsolódását szolgálják. A 
légkondicionált, természetes fényű, egybenyitható, 
projektorral és kivetítővel felszerelt rendezvényter-
mek modern audiovizuális eszközökkel felszereltek. 
A kiváló megközelíthetőséggel rendelkező, családi-
as hangulatú, négycsillagos szálloda épülete egy-
aránt ideális helyszín céges rendezvények (konfe-
rencia, tréning, csapatépítő) és családi események 
(születésnap, évforduló, esküvő) lebonyolítására is. 

A két hotel együttesen akár többnapos vagy csak 
néhány órás csapatépítő programokat, klasszikus 
készség- és szervezetfejlesztő tréningeket kínál cé-
geknek, szervezeteknek, baráti társaságoknak. 

Családokat és cégeket is vár a City Hotel Miskolcon

www.cityhotelmiskolc.hu * Tel: +36-46/555-100 * E-mail: info@cityhotelmiskolc.hu



Borsod-Abaúj-Zemplén vármegye 2023 • www.pannoniakincsei.hu 4 Borsod-Abaúj-Zemplén vármegye 2023 • www.pannoniakincsei.hu 5

– Hogyan tud a kamara alkalmazkodni a gaz-
daság szüntelenül változó helyzeteihez?

– Látjuk, érzékeljük az óriási változásokat, a 
nehézséget, amellyel Magyarország, a kormány, 
a vállalatok és mi valamennyien küzdünk. A 
kamara dolga, hogy a folyamatos megújulást 
a vállalati igények alapján formálja. Rengeteg 
információt szolgáltatunk, sok rendezvényt 
szervezünk, például az energetika, a mestersé-
ges intelligencia, a digitalizáció témáiban. Ezek 
a vállalatok számára fontosak, mert ha ezeken 
a területeken nem tartanak lépést a fejlődéssel, 
nem tudnak helytállni a versenyben, akkor nem 
élnek meg hosszú távon. Év végén elő fogunk 
állni újabb elképzelésekkel, amelyek a kamara 
alkalmazkodóképességét fémjelzik, és ame-
lyeket, remélem, a kamara testületei támogatni 
fognak. 

– A vármegye vállalkozásai folyamatosan 
küzdenek szakemberhiánnyal, vagy változott 
a helyzet?

– A foglalkoztatottság – sajátos módon – 
ebben a vármegyében a legrosszabb arányú. 

Azzal tudom jellemezni, hogy csaknem 40 
ezer álláskeresőt tartunk nyilván, és megkoc-
káztatom, hogy ez a szám több, mint az egész 
Dunántúlé együttvéve. Ennek az az oka, hogy 
a munkából korábban kiszorult emberek 90 
százalékban bennragadtak ebben az állapot-
ban. Sajnos sem a képzettségük, felkészültsé-
gük, sem az egészségi állapotuk nem olyan, 
hogy be lehessen vonni őket a munkaerőpiac-
ra. Tisztában vagyunk vele, hogy ezen a téren 

A fókuszpontok változtatásával, a 
vállalati igények folyamatos szem 
előtt tartásával, valamint a helyi, 
naprakész információk figyelembe-
vételével alakítja ki új típusú elkép-
zeléseit a Borsod-Abaúj-Zemplén 
Vármegyei Kereskedelmi és Iparka-
mara. Bihall Tamás kamarai elnök 
vendégei voltunk.

sok a feladatunk, és komoly erőfeszítéseket is 
teszünk a vármegyei önkormányzattal, a kor-
mányhivatal illetékeseivel és a vállalatokkal 
együttműködésben. Ez furcsa ellentmondás a 
vármegyében, mert egyidejűleg szakemberhi-
ánnyal küzdünk. A cégek többsége munkaerőt 
keres, a nagyvállalatok például az egész tér-
ségből, sőt a Felvidékről is buszokkal szállítják 
az embereket az üzemekbe, gyárakba. A mun-
kaerőhiányon belül a minősített szakemberek 
– a mérnökök és a szakmunkások – hiánya a 
leginkább fájó. Ez a tendencia évek óta nem 
változik. A kamara komoly erőfeszítéseket 
tesz, próbáljuk a képzés szerkezetét a munka-
erőpiac igényeihez alakítani. Más-más hang-
súllyal, de mindenütt kiemelt fontosságú a fi-
atalok helyben tartása. Vannak eredmények, de 
sok a tennivaló a lakhatás, az óvodai és iskolai 
elhelyezés, a közlekedés, a perspektívát nyújtó 
munkahely, az értékelhető fizetés terén, mert 
ezek hiányában a fiatalok el fognak menni.

– Az Északkelet-magyarországi Gazda-
ságfejlesztési Zóna létrejötte milyen változást 
hozhat a vármegye gazdaságának alakulásá-
ban?

– Nagy lendülettel láttunk neki, bár az idő 
kicsit „átmosta” a tervezett ütemet. A terület-
fejlesztési miniszter és a Zóna hat vármegyéjé-
nek – Nógrád, Heves, Borsod-Abaúj-Zemplén, 
Szolnok, Szabolcs-Szatmár-Bereg és Hajdú-
Bihar – kamarai elnökei aláírtunk egy megál-
lapodást. Ebben közösen vállaltuk a feladatot, 
hogy a térségfejlesztési programokat elsősor-
ban helyi szinten próbáljuk megvalósítani. Ez 
fontos küldetés, mert a helyi problémákat nyil-
ván a helyiek ismerik. A megvalósításban a leg-
fontosabb partnerek – a politikai szereplőkön 
túl – az egyetemek, a kamarák és a kamarákon 
keresztül a vállalkozások. Először készítenénk 
egy hat vármegyére szóló gazdasági felmérést, 
– ilyen korábban nem született. Megjelölnénk 
például, hogy hol vannak átívelő csatornák. 
Gondolok itt arra, hogy például Ózdról Egerbe 
járnak dolgozni, Mezőkövesdről szintén sokan 
járnak át Heves vármegyébe, Tokaj-Hegyaljára 
sokan érkeznek Szabolcsból, vagy akár Hajdú-
Biharból. A felmérés az év végére készül el. 
Arra törekszünk, ahogy a korábbi megállapo-
dásainkban is, hogy a helyi szereplőket, ön-
kormányzatokat, kormányhivatalt, egyeteme-
ket és természetesen a városokat is bevonjuk. 

Megpróbálunk nagyobb horizontú körben gon-
dolkodni, hiszen a gazdaság fejlesztése nyilván 
nem állhat meg a vármegyehatárnál. A térség-
fejlesztést összekötjük a gazdaságfejlesztéssel. 
Ez hazánk számára jelentős pótlólagos erőfor-
rást jelenthet, ha jól csináljuk. Ennek a folya-
matnak egyik motorja lehet a kamara. Bízunk 
benne, hogy részben kormányzati, részben 
európai uniós források teremtenek majd lehe-
tőséget az ilyen típusú fejlesztési pályák kiala-
kítására. Jövőre elkezdődik az érdemi munka. 
A felmérés előkészítése is bonyolult szakmai 
feladat, fontos a fókuszok megjelenítése. Sza-
bó Tünde agilis kormánybiztosa a térségnek, 
támogatást és segítséget ígért és biztosít. Meg-
születnek a kormányzati döntések, elhatározá-
sok, főleg a nagyberuházások tekintetében, de 
előbb-utóbb a helyieknek kell megmondaniuk, 
helyi információkra alapozva, milyen irányba 
kellene menni. Ez fontos feladat, és új típusú 
együttműködést generál a kamarák között. 

– Milyen szerepet kap a turisztika a várme-
gyében?

– Az ipari adottságok és a tokaj-hegyaljai 
régió magával hozza a turisztika fontosságát. 
Olyan természeti adottságú régió vagyunk, 
amilyen kevés van az országban. A Bükk, a 
Zemplén, a kerékpárútjaink mind-mind rend-
kívüli vonzerőt jelentenek. Több száz kilo-
méter kerékpárutat adtunk már át, és folynak 
a fejlesztések. A vármegye hazánk kerékpáros 
paradicsoma lehet, ha megvalósulnak az utak 
kialakításával együtt járó fejlesztések, bő-
vül a szállodai, éttermi kapacitás, fejlődik az 
infrastruktúra, szaporodnak a szolgáltató- és 
szervizegységek. A kormányzati szereplőkkel 
kiváló az együttműködés, dolgozunk a prog-
ramon.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Az iparkamara bízik a vármegyék összefogásában

 Megújult a Borsod-Abaúj-Zemplén Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara épülete

1955-ben született Miskolcon. Okle-
veles közgazdász, szakközgazdász. 
1994-től a Borsod-Abaúj-Zemplén Me-
gyei Kereskedelmi és Iparkamara elnö-
ke. 1997-től a Magyar Kereskedelmi és 
Iparkamara oktatási és képzési alelnö-
ke. A Magyar Közgazdasági Társaság 
megyei elnöke, a BME Gazdaságtudo-
mányi Karának címzetes docense. Nős, 
két felnőtt lánya, négy unokája van.

Bihall Tamás

Az aláírók Bihall Tamás és Navracsics Tibor

A korszerű közigazgatás mindenkinek kedvez

– Három esztendeje áll a Borsod-Abaúj-Zemp-
lén Vármegyei Kormányhivatal élén. Mennyi-
ben változott azóta a közigazgatási munka?

– Az elmúlt évek során a közigazgatás fo-
lyamatos korszerűsítésével, az ügyintézések jó 
részének digitalizálásával egyre inkább megva-
lósul a gyors, pontos és ügyfélbarát államigaz-
gatási munkavégzés. Természetesen akadnak 
még olyan területek, ahol mindezt tovább lehet 
erősíteni, mélyíteni. A mi küldetésünk az, hogy 
áthidaljuk a felmerülő akadályokat, és kezünket 
nyújtva segítsük ügyfeleinket a jogszabályokkal 
tarkított úton. 

– Melyek voltak ezek a haladási irányok?
– Véleményem szerint a fejlődés kulcsa – és 

egyben kötelességünk is – minden pillanatban 
arra törekedni, hogy eredményesebbek legyünk. 
A Kormányhivatal az elmúlt évben komoly 
eredményeket ért el munkafolyamatai racionali-
zálásában, ami nemcsak ügyfélbarát megoldás, 
hanem általa környezetkímélő, gazdaságosabb 
és gyorsabb lett a hivatal. Lényegesen csökken-

tettük a kormányhivatal működési költségeit az-
által, hogy a belső munkavégzési folyamatokat 
szinte százszázalékos mértékben digitális útra te-
reltük. Ez természetesen jelentősen lerövidíti az 
ügyintézések átfutási idejét is. A visszajelzések 
alapján mindez egyértelműen pozitív az állam-
polgárok számára. Ezzel a papíralapú ügyiratok 
számát kevesebb, mint a felére sikerült csökken-
teni, a Magyar Posta tájékoztatása szerint pedig 
egy év alatt mintegy 45 százalékkal csökkent a 
postai küldeményeink száma. Az elektronikus 
ingatlannyilvántartási rendszer kiépítése várha-
tóan 2024 februárjában fejeződik be, s ez további 
költségmegtakarításokat eredményezhet.

– Ezáltal tovább csökkenhet a bürokrácia?
– A 2010-ben megalakult jobboldali kormány 

a közigazgatás korszerűsítését tűzte ki célul, de 
az államigazgatás fejlesztése véget nem érő fel-
adat. Hiszen gondoljunk arra, hogy a technika 
fejlődésével és az abból fakadó mind korszerűbb 
megoldásokkal a hatékonyság folyamatosan 
fokozható. Meggyőződésem, hogy egy jogál-

lamban fontos, hogy meghatározott, egységes 
és átlátható eljárási rendben történjék az ügyek 
intézése. Három éve vezetem a vármegyei kor-
mányhivatalt, s a kezemen meg tudom számolni 
azokat a panaszbeadványokat, amelyek a kor-
mányablakok működésével voltak kapcsola-
tosak. A milliós nagyságrendű ügyszámhoz vi-
szonyítva ez igen alacsony arány. Bár sohasem 
lehetünk teljesen elégedettek önmagunkkal, de 
azt gondolom, hogy elismerésre méltó az a mun-
ka, amit a kormányablakokban dolgozó kollégá-
im végeznek. 

– Gondolom, ez elmondható a járási hivata-
lok munkatársairól is…

– Ebben az évben ünnepeljük a járások, illet-
ve a járási hivatalok újbóli kialakításának tizedik 
évfordulóját. A vármegyében található 16 járási 
hivatal vezetői közül tízen a kezdetektől szolgál-
ják az állampolgárokat. Ezt példaértékűnek tar-
tom, mert ez azt jelenti, hogy egyrészt hűsége-
sek a köz szolgálata iránt, másrészt  jól végzik a 
munkájukat. Büszke vagyok a csapatra, amellyel 
együtt dolgozhatok Borsod-Abaúj-Zemplén vár-
megye jelenéért és jövőjéért. Ez a csapat össze-
sen mintegy 2700 munkatársat jelent. ■

Borsod-Abaúj-Zemplén a második 
legnagyobb vármegye. A kormány-
hivatal évente közel 2,2 millió ügy-
ben hoz döntést, ami azt jelenti, 
hogy a 640 ezer lakos mindegyike 
egy évben átlagosan háromszor for-
dul a hatósághoz. Dr. Alakszai Zol-
tán főispántól kértünk interjút. Ismét megújul egy kormányablak Miskolcon

Tősgyökeres miskolci családban született, 
ahol keresztény nevelést kapott. A Fényi 
Gyula Jezsuita Gimnáziumban érettségi-
zett. Az Eötvös Loránd Tudományegye-
tem Állam- és Jogtudományi Karán szer-
zett jogi diplomát. 2016-tól mint Miskolc 
város jegyzője, 2020-tól mint a kormány-
hivatal vezetője szolgálja a lakosságot.

Dr. Alakszai Zoltán

Méltán sikeres Borsod-Abaúj-Zemplén vármegye

– Az előző TOP program sikerrel zárult Borsod-
Abaúj-Zemplén vármegyében. Hasonló lehet a 
folytatás, a TOP Plusz is?

– Az előző fejlesztési időszakban a vár-
megye önkormányzata a rendelkezésre álló 
TOP-os 137 milliárd forint 60 százalékát gaz-
daságfejlesztésre fordította. Ebbe beletartozott 
a 11,1 milliárd forint összköltségvetésű foglal-
koztatási paktum, amely 8500 fő képzési, mun-
kabér- vagy munkába járási támogatásához, 

és több mint 6000 munkahely megtartásához 
járult hozzá. Ugyancsak TOP-os forrásból, 
13 milliárd forint értékben fejlesztettük a vár-
megye üzleti infrastruktúráját. Emellett száz 
vármegyei település részesült 15,5 milliárd 
forint értékű támogatásban, amit bölcsődéje, 
óvodája felújításához használhatott fel, vagy 
említhetem a hárommilliárd forint összértékű 
települési orvosi rendelők, egészségügyi szol-
gáltatások fejlesztését. Többek között ezekre 
az eredményekre építjük a TOP Pluszt.

– Milyen tervekkel, konkrét elképzelésekkel 
kezdtek bele az újabb fejlesztési időszakba?

– Terveink akkor megfelelőek, ha a bennük 
lévő fejlesztési elemek a térségben felmerülő 
települési, gazdasági, szociális és egészségügyi 
igényekre adnak választ. Ezért a települési ön-
kormányzatok munkájának segítő kezet nyújtva 
az országban egyedülálló módon létrehoztunk 
egy tervezőirodát, amelyben geodéták, terve-
zőmérnökök, szakági tervezők segítik települé-
seink, térségeink további előrehaladását a TOP 
Plusz projekt programjainak megvalósulásában. 

– Az önkormányzat hangsúlyt helyez a helyi 
identitás erősítésére is?

– Ez önként vállalt feladatunk, forrásra is 
magunk pályáztunk, mert kiemelten fontosnak 
tartom a közösségépítést, a vármegyei identitás 
erősítését. Mi, itt élők és innen elszármazottak, 
mindig is büszkék voltunk és vagyunk várme-

gyénkre, otthonként tekintünk Borsod-Abaúj-
Zemplénre. Ez rendkívül erős kapocs, amely 
összeköt bennünket. Ugyanakkor ez csak a pi-
ramis csúcsa. Hiszen ez a fajta erős kötődés a 
kisebb közösségekből indul el, a települési kö-
zösségeken és értékeken keresztül fejlődik ki, és 
lesz belőle összeségében vármegyei identitás. 

– Nyáron önkormányzatuk üzemeltetésébe 
került Magyarország egyik legnagyobb ba-
rokk kastélya, az edelényi L’Huillier–Coburg-
kastély.

– Úgy gondoltam, hogy ez nemes feladat és 
hatalmas lehetőség. A következő időszakban 
igyekszünk az élményszerű bemutatás mellett a 
kastélygyűjteményt is bővíteni olyan kiállítások-
kal, tárlatokkal, amelyek országos érdeklődésre 
számíthatnak. Azt gondolom, hogy programok-
kal, rendezvényekkel még vonzóbbá tudjuk ten-
ni a kastélyt, és ezzel együtt egész Borsod-Aba-
új-Zemplén vármegyét. ■

Az elmúlt években tapasztalt pozitív 
változásokról, e változásokat gene-
ráló intézkedésekről beszélgettünk 
hazánk egyetlen női vármegyei 
közgyűlési elnökével, Bánné dr. Gál 
Boglárkával.

Az edelényi L’Huillier–Coburg-kastély

1979-ben született Sárospatakon. A 
Miskolci Egyetemen szerzett jogi és köz-
gazdász diplomát, majd menedzsment 
és üzleti tanulmányokból mesterdiplomát. 
2010-től számos projektben vett részt, 
melynek tapasztalatait 2014-től alelnöke-
ként, majd 2019-től elnökeként kamatoz-
tatja a Borsod-Abaúj-Zemplén Vármegyei 
Közgyűlésben. Két gyermek édesanyja.

Bánné dr. Gál Boglárka
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Piacvezetők a FUX Zrt. karbonszálas távvezetékei

– Hogyan foglalható össze röviden a cég ed-
digi története?

– A rendszerváltást követően lehetőség 
nyílt arra, hogy kis- és középvállalkozások 
sora kezdje meg működését. A FUX történe-
te is ekkor kezdődött. 1991-ben váltunk ki a 
December 4. Drótművek kötelékéből, és in-
dultunk el a magunk által választott úton. A 
társaságnak három alapítója volt, és négy mun-
katárssal kezdtük – mai szemmel nézve szinte 
fillérekből – az emelés- és rögzítéstechnikai 
eszközök gyártását és forgalmazását. Nagy 
terveket szőttünk, de őszintén bevallom, nem 
gondoltuk, hogy bő harminc év elteltével eny-
nyi mindent elérünk majd. Büszke vagyok 
arra, hogy ebben a kemény munkában üzemi, 
középvezetői és felsővezetői szinten is sokan 
kitartottak mellettem, illetve a FUX mellett. 
Ők alkotják ma is a cég erőközpontját, veze-
tőként ők jelentik számomra a biztos szakmai 
hátteret. Velük közösen sikerült olyan kiváló 
szakmai csapatot létrehozni, amely mostanra 
nemzetközi szinten is ütőképes. Örülök, hogy 
sok fiatal kollégával büszkélkedhetünk, akik 
emberi oldalról és szakmailag is megbízható, 
kiváló munkatársak.

– Innováció tekintetében mi jelentette az 
áttörést?

–  A világ iparának rohamos ütemű fejlődé-
se a villamos-teljesítményigény jelentős növe-
kedésével jár. Ezt a kihívást hazánkban is meg-
tapasztalhatjuk, hiszen a villamos hálózatok 
sok helyen nincsenek felkészülve a folyama-
tosan növekvő kapacitásigények kielégítésére. 
Szakembereink ezért felvették a kapcsolatot 
az amerikai CTC Global fejlesztő csapatával. 
A tengerentúli mérnökök felismerték, hogy ha 
az acélerősítést karbonszál erősítésű kompozit 
anyagra cserélik, közel azonos szilárdságú, de 
jóval könnyebb távvezeték készíthető, és ez 
versenyképes szerkezeti anyagnak bizonyulhat 
a piacon. További előnye a terméknek, hogy a 
hagyományosan használt vezetékekhez képest 
sokkal kisebb mértékben terheli a környeze-
tet. A CTC Global azonban csak a karbonszál 
erősítésű kompozit anyagot készíti, távvezeté-
ket nem gyárt. Itt jött a képbe a FUX Zrt., és 
a sikeres együttműködésnek köszönhetően ma 
már a térségben kizárólagos partnerként végez-
zük ennek a speciális távvezetékcsoportnak a 
gyártását. Cégünk üzleti filozófiájának megha-
tározó eleme az innováció, a piaci igényekhez 
rugalmasan alkalmazkodó, folyamatos ter-
mékfejlesztés. Komoly elismerés mérnökeink 
számára, hogy 2020-ban megkaptuk a Magyar 
Innovációs Szövetség „Innovációs Díját”.

– A laikusok számára is elmagyarázható, 
hogy mi különbözteti meg a karbonszálas ve-
zetéket a hagyományostól?

– A karbon kompozit szál nagy szakítószi-
lárdságú, kis nyúlásértékű és rendkívül köny-
nyű. E szál köré nem szokványos alumínium-
huzalokat sodornak, hanem kilágyított, trapéz 
alumíniumhuzalokkal borítják be a szénszálat, 
amelynek térkitöltése sokkal jobb, mint a ha-
gyományos változaté, így jobb vezetőképes-
séggel is rendelkezik. A megtakarítás és a szén-
dioxid-kibocsátás csökkenésére mondok egy 
példát. Ha veszünk egy 160 kilométer hosszú, 
nagy átviteli kapacitású, magas feszültségű vo-
nalat, és ezen a klasszikus, acélsodrat erősítésű 
vezetéket karbon kompozitosra cseréljük, akkor 

a veszteségek felszámolása olyan mértékű meg-
takarítást jelent, mintha 2,5 millió darab 100 
Wattos izzót lecserélnénk korszerű LED világí-
tótestre. Ha a CO2 egyenértéket nézzük, akkor 
a környezetterhelés csökkenése akkora, mintha 
42 000 autót vennénk ki a forgalomból. Fontos 
adat az is, hogy 1 Megawattóra termeléséhez 
1,5 köbméter vizet használnak fel az erőművek. 
Az említett hálózati veszteségcsökkenés 2000 
úszómedencényi víz ipari felhasználását spó-
rolná meg évente. Magyarországon elsőként 
2019 augusztusában helyeztek üzembe a FUX 
által gyártott szénszálas, magasfeszültségű há-
lózatra tervezett vezetéket. A MAVIR üzemel-
tetésében működő hálózati szakasz Gödöt köti 
össze a szlovákiai Lévával. A vezeték 2022-ben 
folytatta térhódítását itthon, a hazai hálózatkor-
szerűsítéseknek köszönhetően. A felújítás alatt 
lévő, vagy már felújított vonalak a következők: 
Sajószöged–Detk (444 km vezeték), Detk–Zug-
ló (544 km vezeték), Kisvárda–Sajószöged 
(294 km vezeték), Tiszalök–Sajószöged (91 
km vezeték) és Sajószöged–Szolnok (349 km 
vezeték). Erre az összesen több mint 1700 ki-
lométerre a FUX Zrt. gyártja a vezetékeket. A 
szóban forgó hálózati szakaszok korszerűsítésén 
öt építővállalat dolgozik folyamatosan, és a be-
fejezés 2024-ben várható. ■

A miskolci székhelyű, alapításának 
harmincadik évfordulóját ünneplő 
FUX-cégcsoport Kelet-Közép-Euró-
pában egyedüliként gyárt szénszá-
las erősítésű távvezetéksodronyo-
kat, amelyek egyre népszerűbb, 
innovatív terméknek számítanak a 
világpiacon. Dr. Barkóczi István tu-
lajdonos vezérigazgatótól kértünk 
interjút.

1975-ben szerzett gépészmérnöki dip-
lomát a miskolci Nehézipari Műszaki 
Egyetemen, majd négy évvel később 
ugyanott doktori címet. 1991-ben har-
madmagával alapította meg a FUX 
Kft.-t – a cég ma már Zrt. –, amely Euró-
pa-szerte ismert és elismert vállalkozás 
a szabad- és szigetelt vezetékek pia-
cán. Dr. Barkóczi István nevéhez több 
jelentős újítás és szabadalom fűződik. 

Dr. Barkóczi István

A karbonszálas távvezetékek nagy áramátviteli kapacitásukkal tűnnek ki a hasonló,  korábban alkalmazott megoldások közül

Nemzeti vagyon őrzője az ÉSZAKERDŐ Zrt.

– Kiemelt jelentőségű nemzeti vagyont, állami 
erdőket kezel az ÉSZAKERDŐ Zrt. Milyen ve-
zérelvet követnek az erdőgazdálkodás, erdőke-
zelés terén? 

– Az állami erdő nemzetgazdasági szem-
pontból kiemelt jelentőségű nemzeti vagyonnak 
minősül, de mi, erdészek minden magyarországi 
erdőt a nemzeti vagyon részének tekintünk. A di-
ósgyőri koronauradalom mindig is királyi, kincs-
tári vagy állami birtok volt. Erdőgazdaságunk 
Mária Terézia óta kezel állami erdőket, az első 
erdőrendtartási törvényt ő léptette életbe. Egé-
szen ettől fogva lehet eredeztetni az ÉSZAKER-

DŐ működését jogutódlással, persze eközben az 
érintett terület változott. A kincstári erdők keze-
lése kötelezettségeket, de lehetőségeket is jelent. 
Lehetőséget arra, hogy az erdő érdekében törté-
nő beavatkozásokat hosszú távon figyelemmel 
lehessen kísérni. Nagy területen van arra mód, 
hogy megvalósuljon a fenntartható erdőkezelés, 
erdőgazdálkodás, amely egyébként a bányászati 
tevékenység növekedése révén alakult ki, miu-
tán a vájatok biztosításához fára volt szükség, 
s gondoskodni kellett annak pótlásáról is. Az 
eszköztár folyton változik, de a cél változatlan: 
hosszú távon fenntartható gazdálkodást folytat-
ni, illetve az erdő sokféleségét megőrizni. Fontos 
kiemelni, hogy minden tevékenységünk hatósá-
gi engedélyköteles.

– Mekkora területen gazdálkodnak, és mi 
jellemzi ezeket a területeket? 

– Összesen 107 ezer hektáron gazdálko-
dunk, az egyes igazgatóságok területe 4-13 

ezer hektár között van. A szakemberek min-
denhol sokrétű munkát végeznek, de a terü-
letegységek eltérőek, és így a kihívások is 
különböznek. Egyrészt az erdőállomány is kü-
lönbözik, illetve nagy hatást gyakorol a mun-
kára a természetvédelmi besorolás. Néhol ez a 
terület 40-50, másutt akár 90%-os, az oltalom 
aránya átlagosan 78%. Ebbe beletartoznak 
a nemzeti parkok, a tájvédelmi körzetek és a 
Natura 2000-ben kijelölt területek is. 

– Az ÉSZAKERDŐ Zrt. milyen módon vesz 
részt a szemléletformálásban, az edukációban?

– Az erdei iskolákat a 80-as években azért 
hoztuk létre, hogy a gyerekekkel megismertes-
sük az erdőt és erdőgazdálkodást. A Csanyikban 
megnyílt erdei iskola a második volt az ország-
ban. Ezt például elsősorban a miskolci általános 
és középiskolák veszik igénybe, az erdőgazda-
ság pedig tematikus programokat szervez szá-
mukra. Több erdei iskolánkban van szállásle-
hetőség, s ezek turistaszállásként is üzemelnek. 
Szervezünk természetismereti nyári táborokat, 
helyet adunk vándortábornak, mindenütt van 
tanösvény, informatív kiadványokat biztosítunk 
a foglalkozásokhoz. Mi azt valljuk, hogy meg 
kell ismertetni az erdőt, mert az emberek azt tud-
ják szeretni, ami ismernek, s amit szeretnek, azt 
meg akarják óvni.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Fenntartható erdőgazdálkodást, er-
dőkezelést végez több mint százezer 
hektárnyi – többségében természet-
védelmi – területen az ÉSZAKERDŐ 
Erdőgazdasági Zrt. A nagy múltú 
cég szolgáltatások sorát nyújtja a 
lakosság számára egyebek között 
a rekreáció és a turizmus terén. Zay 
Adorján vezérigazgató mindezeken 
túl arról is beszélt, hogy szerepet vál-
lalnak a szemléletformálásban is.

A zempléni táj ezernyi élményt kínál

A miskolciak büszkék a saját színházukra 

– Augusztus 24-én közösen ünnepelte a színház 
és a város, hogy a miskolci volt hazánk első 
magyar nyelven játszó színtársulata. Hogyan 
készültek erre a napra?

– Mi már januárban úgy indultunk, hogy ez 
egy ünnepi év lesz, miközben sok nehézséggel 
kellett szembenéznünk. Az energiaválság miatt 
több, hozzánk hasonló méretű vidéki és buda-
pesti színház bezárt néhány hónapra, de mi nem 
tehettük meg, hogy a színház születési évét úgy 
kezdjük, hogy bezárunk. Nem mernék elmenni 
Déryné szobra előtt, mert ezért biztosan meg-
szidna. Ezért arra kértük a miskolci közönséget, 
hogy ne csak jegyet vásároljanak, hanem, aki 
megteheti, támogassa a színházat fenntartó ala-
pítványt. 

Így éltük túl, egyetlen vidéki színházként, 
hogy a nézői támogatásoknak köszönhetően nem 
zártunk be, és ki tudtuk fizetni a villanyszámlát, 
ami a tizenötszöröse volt a korábbinak. Azt érez-
tük, hogy visszamentünk kétszáz évet a múltba, 
amikor nem ispáni parancsra hozták létre a szín-
házat, hanem az egyszerű polgárok fillért fillér-
re rakosgatva úgy döntöttek, hogy méltó helyet 
teremtenek Dérynének, az istenadta tehetségnek. 
Ezeknek a csodálatos embereknek az ükunokái, 
szépunokái 200 év múlva ugyanilyen nemes 
gesztussal támogatták a színházukat – mert ők 
így mondják: „megyünk a színházunkba”.

– Ez az Ön kulturális missziója is?

– Feladatomnak érzem, hogy a város szép-
ségét a színház erejével juttassam el az embe-
rekhez. Büszkeséggel tölt el, hogy hosszú ide-
je, idén is, a miskolci a leglátogatottabb vidéki 
színház. Amikor ez az épület megszületett, Szé-
chenyi nagyon örült, hogy elindult valami Ma-
gyarországon, ám azon csodálkozott, hogy miért 
éppen itt.  A miskolciak a legbüszkébb magyarok 
voltak, és amikor Budapest megszületett, akkor 
itt már az 51. évadukat kezdték.

– Milyen előadásokat láthat a közönség az 
új évadban?

– A Csárdáskirálynővel kezdünk októ-
ber 6-án. Műsoron lesz a Berzsián és Dideki, 
az Üvegcipő Molnár Ferenctől, Ibsen Hedda 
Gablere, a Salemi boszorkányok, a Leonce és 

Léna. Egy erősen klasszikus évadot próbáltunk 
összerakni, tisztelve a bartóki értelemben vett 
hagyományt. Ugyanebből az indíttatásból két 
fesztivált honosítottunk meg. A Határtalan napok 
az én „gyermekem”, minden évben vendégül lá-
tunk egy határon túli várost 3-5 napon át. Ez idő 
alatt övék a színház, kiállítás, író-olvasó találko-
zó, koncert idézi meg a kultúrájukat. Most no-
vemberben például Komáromot látjuk vendégül. 
A másik a Horizont Táncfesztivál, amit mindig a 
tánc világnapján rendezünk meg csodálatos, kí-
sérletező, magyar és külföldi társulatok számára, 
egy héten keresztül, immár nyolc éve, minden 
gazdasági nehézség ellenére is. Sok külföldi 
és hazai meghívásunk van, nem is tudjuk vala-
mennyit teljesíteni, de ha tehetjük, akkor mindig 
vállaljuk a vendégszereplést.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Kétszáz éve, 1823. augusztus 24-én nyitották meg a Miskolci Nemzeti Színházat a mai Déryné utcában Kisfa-
ludy Károly A tatárok Magyarországon című darabjával. A kerek jubileum alkalmával is ez a mű került színre. 
Béres Attila igazgatóval a múltról és a jelenről, a hagyománytiszteletről és a színház küldetéséről beszélgettünk.

A Miskolci Nemzeti Színház impozáns nézőtere

Marosvásárhelyen született 1971-ben. 
Matematikusként végzett Kolozsvárott 
a Babes–Bolyai Tudományegyetemen, 
majd a Marosvásárhelyi Művészeti 
Egyetemen tanult színész szakon. 1999-
ben Budapestre költözött, s 2003-ban 
diplomázott a Színház- és Filmművészeti 
Egyetem rendező szakán. Több hazai és 
külföldi színházban dolgozott. 2015-től 
a Miskolci Nemzeti Színház igazgatója.

Béres Attila
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– Melyek a cégük által üzemeltetett Zsóry 
Gyógy- és Strandfürdő legfontosabb jellemzői?

– A 11 hektáros, gyönyörűen parkosított für-
dő 22 medencével rendelkezik. A szórakozást, 
a felfrissülést csúszdapark, hullámmedence, 
élményelemekkel gazdagított felnőtt- és gyer-
mekmedencék szolgálják. A 72 Celsius-fokos 
gyógyvíznek Magyarország termálvizei közül a 
legmagasabb a kéntartalma. Gyógyhatásfokának 
köszönhetően az első három hazai gyógyfürdő 
között említik. A kénes gyógyvizet reumás meg-
betegedések, ízületi gyulladások és kopások, 
különböző női betegségek enyhítésére, gyógyí-
tására, valamint ortopédiai jellegű sérülések és 
műtétek utókezelésére alkalmazzák.

– Mióta működik a fürdő?
– A kalcium-, magnézium- és hidrogén-kar-

A Mezőkövesdi Városgazdálkodá-
si Nonprofit Zrt. munkatársai azon 
dolgoznak, hogy egyre szebb, virá-
gosabb, élhetőbb legyen a város, s 
a Zsóry-fürdő vendégei elégedettek 
legyenek a szolgáltatások színvona-
lával. Kérdéseinkre Szabó János, a 
Társaság vezérigazgatója válaszolt. 

bonátos szabad szénsavat tartalmazó, magas 
szulfidkén-tartalmú hévíz több mint 80 éve áll 
a gyógyulás szolgálatában. 1968 óta hivatalosan 
is gyógyvíz minősítésű, amely alkalmas a már 
említett megbetegedések gyógyítására, illetve 
kezelésére. A Zsóry-fürdőt 1983-ban minősítet-
ték gyógyfürdővé, 2013-ban pedig a fürdő kö-
rüli terület megkapta a gyógyhely besorolást. Az 
egész évben nyitva tartó fedett fürdőben három 
különböző hőfokú gyógymedence, szaunavilág, 
élményfürdő- és uszodakomplexum, továbbá 
gyógyászati részleg áll a vendégek rendelkezé-
sére.

– Mikor kapták meg a fürdő üzemeltetési 
feladatait?

– Mielőtt a kérdésére válaszolnék, minden-
képpen meg kell említenem, hogy társaságunk 
üzemeltetésében áll a Városi Tanuszoda, ahol a 
testnevelési órák keretében a város és a környező 
települések iskolásai használják a létesítményt. 
A tanuszodában egyébként a reggeli és a délutáni 
órákban egyénileg vagy csoportosan, szervezett 
keretek között sportolhatnak a településen és az 
annak vonzáskörzetében élők.

A Zsóry Gyógy- és Strandfürdőt 1994-től 
kapta meg a társaság. A fürdő korábban az állami 
tulajdonban lévő megyei vízművek kezelésében 
működött. Termálvize Magyarország természeti 
kincseinek egyik legértékesebbike, sőt európai 
viszonylatban is kiemelkedő helyen szerepel. A 

fürdő területén található büféket, boltokat kül-
sős vállalkozók üzemeltetik. A fürdőben, mint 
azt már korábban szóba hoztam, egész évben 
üzemelő élménymedence, fedett uszoda, pezs-
gőfürdő, szauna, infrakabin, valamint gyógyme-
dencék várják a pihenésre vágyó és gyógyulásra 
váró vendégeket.

– Mi minden egyéb feladatokat lát el a Me-
zőkövesdi Városgazdálkodási Nonprofit Zrt.?

– Társaságunk igen sokrétű tevékenységet 
folytat. Elsősorban településüzemeltetési felada-
tokat lát el, amelynek széles palettája tartozik 
hozzánk. Mások mellett a zöldterületek gondo-
zása, úttisztítás, a parkolók üzemeltetése, gyep-
mesteri szolgáltatások, piac- és vásárüzemelte-
tés, a helyi autóbusz-közlekedés biztosítása, a 
játszóterek karbantartása, és sorolhatnám még 
hosszan. Mindezek mellett üzemeltetjük a Me-
zőkövesd Város Önkormányzatának tulajdoná-
ban lévő Zsóry Gyógy- és Strandfürdőt is. 

– Mit jelent az Önök számára például a zöld-
területek gondozása?

– A parkfenntartás fontos részét képezi a 
társaság tevékenységének. Rendszeres, tervsze-
rű ellátásról van szó, amely a városközpont, a 
Zsóry-fürdő parkosítását, a játszóterek, valamint 
a közparkok karbantartását jelenti. A virágágyá-
sok gondozására nagy hangsúlyt fektetünk, 
eddig 72 ezer tő virágot ültetünk ki a közterü-
letekre, ezeknek felét tavasszal, másik felét kora 
ősszel. Folyamatosan végzünk fű- és sövénynyí-
rást, valamint időszakosan a cserjék és a fák met-
szése is a feladataink részét képezik. ■

1959-ben született Mezőkövesden. 
A Debreceni Agrártudományi Egye-
temen, majd a Budapesti Közgazda-
ságtudományi Egyetemen szerzett 
diplomát. Mérlegképes könyvelői és 
adótanácsadói képesítéssel is rendel-
kezik. A Mezőkövesdi Városgazdál-
kodási Nonprofit Zrt.-nél 2019 márciu-
sától tölti be a vezérigazgatói posztot. 
Nős, két gyermek édesapja.

Szabó János

Örök élmény a Zsóry Gyógy- és Strandfürdő

A fürdő csúszdaparkja a gyerekek kedvence A szabadtéri strand központi medencéje

– Másodszor rendezték meg a Matyó Világta-
lálkozót idén, Mezőkövesd újra várossá nyilvá-
nításának 50. évfordulója alkalmából. Milyen 
céllal hívták életre a rendezvényt, és szeretné-
nek-e ebből hagyományt teremteni? 

– Az apropó, a várossá nyilvánítás kerek év-
fordulója miatt idén először egyhetesre bővítet-
tük a júliusi programot, ami az első alkalommal 
csak két-három napos volt. Utólag bebizonyo-
sodott, hogy ez jó ötlet volt, mert olyan sokféle 
módon éledt újra a hagyomány, hogy kár lett 
volna összezsúfolni a programokat. A koncep-
ciónk az volt, hogy 2023 júliusának első heté-
ben mindenkit megérintsünk, bevonjunk, aki itt 
élt vagy él, innen elszármazott, vagy valamilyen 
kötődése van Mezőkövesdhez. Olyan művésze-
ket, akik itt születtek, de nem tudnak máskor 
találkozni. A nyitónapon 46 képzőművészünk 
közös tárlata fogadta az érdeklődőket. Az egy 
hét alatt minden este könnyűzenei koncerteket 
tartottunk két helyszínen, a városi szabadidő-
park mellett, s a már elkészült Zsóry-ligetben. 
Ezek mellett rendszeresek voltak a komolyze-
nei és irodalmi programok. Tartottunk ízelítőt 
Mezőkövesd matyó íróinak-költőinek művei-
ből, könyvbemutatót, valamint számtalan gye-
rekprogramot. A csúcspont a Matyó Gála volt, 

A település környéke már a honfog-
lalás előtti évszázadokban is lakott 
volt, a mai Mezőkövesd esemé-
nyekben gazdag történelme azóta 
nyomon követhető. A hangulatos 
kisvárosról, a matyóság központjá-
nak mindennapjairól dr. Fekete Zol-
tán polgármesterrel beszélgettünk.

három matyó település közös folklórműsora. 
De említhetném még a régészeti és a történel-
mi előadásokat, hogy érzékeltessem, mindenki 
megtalálta az érdeklődésének megfelelőt. Fel-
emelő esemény volt az is, amikor mezőköves-
di katolikus papok tartottak közös szentmisét. 
Összességében nagy munka volt megszervezni, 
de folytatni fogjuk, s öt év múlva ismét otthont 
adunk a programsorozatnak. 

– Mit profitál a város turizmusa abból, hogy 
a Zsóry Fürdő komplett egészségügyi szolgálta-
tást és fürdőélményt kínál?

– Egy megvalósult fejlesztés nyomán a 
Zsóry-liget teljesen megújult. Interaktív játszó-
eszközökkel, egészségparkkal, tanösvénnyel, ki-
ülő teraszokkal, minden olyan látványelemmel, 

amelyek komplett élményt nyújtanak. 
Ez a fürdő előtti terület. A fürdőben 
még nem látványos a munka, az elnyert 
1,2 milliárdos pályázatunk mellett fo-
lyamatban van még egy hárommilliár-
dos, amiből a fürdő területén teljesen 
új medencekomplexumot hozunk létre, 
szintén 21. századi vendégélményt te-
remtve. Most a tervezési szakaszban va-
gyunk, 36 hónap áll rendelkezésünkre, 
és szeretnénk a legkisebb üzemszünet 
mellett elvégezni a munkát. A magántő-
ke is részt vesz az idegenforgalom fej-
lesztésében, közel 5 milliárd Ft volt az 
elmúlt évek fejlesztésének összértéke.  
Ennek köszönhető a szállodák felújítá-
sa, az autós kemping és a Rózsa étterem 
melletti rendezvényközpont. 

– Hogyan áll az ipari terület fejlesz-
tése, milyen hatással lesz a város életé-
re a harmadik ütem befejezése?

– Olyannyira jól, hogy már léte-
zik negyedik ütem is. 2016-ban in-
dult az első terület fejlesztése, a volt 
katonai repülőtér melletti 21 hektá-
ron. Már megvalósult az 1-2. ütem, 
közvilágítással, közművekkel, az 
üzemcsarnokot már bérbe is adtuk. 
További útfejlesztések után, újabb 
nagy üzemcsarnok építése szerepel a 

terveink között, amit szintén bérbe lehet adni, 
ha megfelelő körülményeket tudunk ajánlani 
a befektetőknek. Ehhez jön még a volt kato-
nai repülőtér hasznosítása, amihez magántőke 
bevonására van szükség. Minden fejlesztési 
tevékenységünk 5-6 év múlva hozza meg az 
eredményt. Már nem csak új munkahelyek 
teremtése a cél, hanem az olyan biztos meg-
élhetést nyújtó beruházások, melyek hosszú 
távú fejlődést biztosítanak a városnak. Például 
szeretnénk az iparűzési adókból további beru-
házásokat végrehajtani, fejleszteni, hagyomá-
nyainkat életben tartani és tovább adni.

– Mezőkövesden nagyon aktívak a civil szer-
vezetek, jól példázva a helyiek patriotizmusát. 
Ezen túl még miben számíthat rájuk a város-
vezetés?

– Két amatőr színtársulatunk van, több 
idősklub, kulturális egyesületek, amelyek most 
élednek újra a világjárvány után. Támogatjuk 
a rendezvényeiket, a kirándulásokat, összejö-
veteleket azért, hogy a közösségeket egyben 
tartsuk. Számíthatunk egymásra, mert az ön-
kormányzatnak fontos, hogy ne csak otthon 
üljenek az emberek, hanem valódi közösség-
ben találkozzanak. Ennek köszönhető például 
az Országos Gépésztalálkozó, valamint a ma-
zsorettek és a fúvószenekarok találkozójának, 
továbbá a Halló még itt vagyok  sikere. Mi így 
élünk kerek életet, nem vagyunk nagyváros, 
kisvárosban pedig számítani kell egymásra. 
Szoktunk álmodni, és az álmainkat közösen 
meg is tudjuk valósítani, amit bizonyítanak az 
elmúlt évek.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Mezőkövesd a Matyóföld virágzó fővárosa

A Szent László-templom  fotó: lázár endre

A matyó népviselet szerepel a Hungarikumok Gyűjteményében  fotó: mezőkövesdi újság

1963-ban született Mezőkövesden. 
A Pázmány Péter Katolikus Egyete-
men 2000-ben szerzett jogi diplomát. 
2003 óta dolgozik a közigazgatás-
ban, előbb osztályvezetőként, majd 
aljegyzőként. 12 évig volt önkormány-
zati képviselő, 2010 októberében vá-
lasztották meg polgármesternek. Nős, 
két gyermek édesapja. 

Dr. Fekete Zoltán

 fotók: mezőkövesdi média nonprofit kft.
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Tarcal a borvidék meghatározó települése

A történelmi múltat idézik a több száz éves főúri 
udvarházak. Ilyen például a Királyudvar, a Rá-
kóczi szüretelőház, a Sebő- és a Tassonyi-kúria, 
mely utóbbi napjainkban „6 Puttonyos Borfalu” 
néven kulturális rendezvényközpontként mű-
ködik. A barokk stílusú Andrássy-kúria a 18. 
században épült, s napjainkban Tokaj-Hegyalja 
egyik ötcsillagos szállodája, az Andrássy Rezi-
dencia Wine & Spa fogadja benne vendégeit.

Butta László polgármestertől megtudtuk azt 
is, hogy a Degenfeld-kastély jelenleg is a német–
magyar grófi család birtokában van, s négycsilla-
gos kastélyszállóként működik, ahol a vendégek 
főúri környezetben pihenhetnek. Tarcal vezetése 

az elmúlt években kitüntetett figyelmet fordított 
az itt élő emberek elvándorlásának megakadá-
lyozására, a fiatalok helyben tartására, a turiszti-
kai látványosságok számának növelésére.   

Számos sikeres beruházás valósult meg Tar-
calon, melyek közül feltétlenül kiemelendő a 
Tokaj-hegyaljai borvidék fejlesztési programja 
keretében elindult Borutca projekt. Ennek ke-
retén belül az Áldó Krisztus-szoborhoz érkezők 
számára kialakított parkolót bővítették, a telepü-
lésközpontban pedig befejeződött a járdaépítés, 
és több utca burkolatfelújítása is megtörtént, a 
csapadékvíz-elvezetéssel együtt. 

A zarándokturizmus tarcali úti célja az 1800-
as években épült Szent Teréz-kápolna, valamint 
a 2015-ben átadott, Európában egyedülálló, 8,5 
méter magas, 50 tonnás Áldó Krisztus gránitszo-
bor. A hozzá vezető panorámasétányról festői ki-
látás nyílik a településre, valamint egész Tokaj-
hegyaljára. A Borvidéki Fejlesztési Programnak 
köszönhetően megtörténik a tarcali dűlőutak 
több mint 4,5 km-es szakaszának szilárd bur-
kolattal történő lefedése, s bővítik a kerékpáros 
turizmus lehetőségeit is. A jó néhány éve bezárt 
művelődési ház bővítésére és felújítására is ér-

kezett támogatás, és Butta László szerint az idei 
esztendő végén, a jövő év elején újra megnyitja 
kapuit az intézmény. A TOP Plusz pályázat ke-
retében bővítik az önkormányzati konyhát, to-
vábbá csapadékvíz-elvezető rendszer felújítására 
is nyertek támogatást, s várják azokat a Magyar 
Falu Programban kiírandó pályázatokat is, ame-
lyekből folytathatják a belterületi utak felújítását.

Tarcal „a mézédes források földje” – mond-
ta befejezésül a polgármester –, ahol a borvidék 
legkiválóbb szőlőművelésre alkalmas dűlői talál-
hatók. Finom borokat rejtő pincékkel, borásza-
tokkal, minden igényt kielégítő szállás- és ven-
déglátóhelyekkel, kiállításokkal, színes kulturális 
programokkal várják a községbe látogatókat. ■

A tokaj-hegyaljai község környéke már a honfoglalást követően is lakott volt. A koronauradalom birtokközpontja-
ként pedig a 15. századtól kezdve mezővárosi joggal rendelkezett. Az Alföld és a Zempléni-hegység találkozásá-
nál fekvő Tarcalt a legjobb minőségű hegyaljai szőlőtáblák ölelik körül. 

A barokk stílusban épült Szent Teréz-kápolna

1963-ban született Tarcalon, családjával 
azóta is a településen él. A szerencsi 
Bocskai István Gimnáziumban érettségi-
zett, majd több szakmát is kitanult. 2006 
és 2010 között alpolgármesterként, 
2010-től 2014-ig pedig képviselőként 
dolgozott a tarcali önkormányzatban. 
2014 őszétől a község polgármestere. 
Nős, két leánygyermek édesapja.

Butta László

Mezőcsát városa immár a turizmusra is épít

– Mezőcsát 1991-ben kapott városi rangot, az-
óta töretlen a település fejlődése. Milyen infra-
strukturális beruházások történtek a közelmúlt-
ban, illetve melyek vannak folyamatban?

– 2014 óta vagyok Mezőcsát polgármeste-
re. A kezdetektől fogva két koncepció mentén 
képzeltük el a város fejlesztését. Az egyik a 
turizmus megerősítése, aminek egyik kiinduló-
pontja az volt, hogy az önkormányzat vissza-
vásárolja a termálfürdőt. Ehhez kormányzati 
segítséget kaptunk 2016-ban. Azóta folyama-
tosan fejlesztjük a fürdőt, amely ezen a nyáron 
már önfenntartóvá vált. 

A másik egy mezőgazdasági-ipari park ki-
alakítása volt. A tízhektáros, alapinfrastruktú-
rával ellátott területen üzemcsarnok, hűtőház 
és egy szolgáltatóegység épült. Két hektáron 
napelempark kapott helyet, tavaly pedig egy au-
tomata autómosó létesült. Bízunk abban, hogy 
előbb-utóbb idetalálnak azok a cégek, vállalko-
zók, akik látnak fantáziát Mezőcsátban. 

– A városkép is egyre inkább szépül, gazda-

godik. E téren mely beruházások valósultak 
meg?

– Az elmúlt évek során valamennyi önkor-
mányzati tulajdonban lévő középületet sikerült 
felújítanunk. Közöttük azokat a patinás kúriákat 
és kastélyokat is, amelyek már a rendszerváltást 
követően is közintézményeknek adtak otthont. 
Amire napjainkban és a közeljövőben pénzesz-
közöket kell fordítanunk, azok a beltéri utak, 
járdák és parkolók felújítása, valamint a zöldte-
rületek, parkok rendbetétele, csinosítása. 

– Idegenforgalmi szempontból az egyik 
legnépszerűbb turisztikai célpont a termálfür-
dő. A fürdő milyen szolgáltatásokkal várja a 
vendégeit?

– Fürdőnk a nyári hónapokban 9-től 19 óráig 
tart nyitva, szeptember elsejétől pedig a tavasz 
végéig hétvégi nyitvatartással üzemel. A pénteki 
napokon este tíz óráig van alkalmuk vendégeink-
nek az esti fürdőzésre. A termálfürdő egyébként 
öthektáros területen fekszik, ahol felújítottuk a 
konyhaépületet, illetve mellette kialakítottunk 
egy fedett kerthelyiséget. Építettünk egy új él-

ménymedencét, amely ezen a nyáron a kisgyer-
mekes családok nagy kedvence lett. Megújult a 
fürdő főbejárata, az öltözők és a vizesblokkok. 
Mivel a termálfürdőnek nagy az elektromos-
áram-igénye, a rezsiköltségeken napelemek al-
kalmazásával enyhítettünk. 

– A Mezőcsátra látogatók milyen kikapcso-
lódási lehetőségek közül választhatnak?

– A város legfőbb vonzereje a termálfürdő, 
de a hozzánk érkezők számos túralehetőség 
közül is választhatnak. A Tisza és a Borsodi 
Mezőség Tájvédelmi Körzetének közelsége jó 
alkalom erre, csakúgy, mint a környező falvak 
népi építészete. A város szélén lévő bányatavak 
pedig a horgászok számára jelentenek kellemes 
időtöltést, míg a Mezőcsáti Vadász Társaság a 
területén lehetőséget biztosít őz-, nyúl- és fácán-
vadászatra. Mindezek mellett az idelátogatók-
nak érdemes felkeresniük két tájházunkat, ahol 
megtekinthető a Mezőcsátról származó híres 
miskakancsó is, valamint különleges látnivaló 
Mezőcsáton az 1744–45-ben épült református 
templom újraalkotott fakazettás mennyezete.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

A város Borsod-Abaúj-Zemplén 
vármegyében, Miskolctól délre, a 
Borsodi Mezőség közepén fekszik. 
A település igen gazdag művelő-
déstörténeti hagyományokban. A 
hatezer lelkes kisváros mindennap-
jairól Siposné Horváth Anita pol-
gármestert kérdeztük.

A tanuszoda két medencével várja vendégeit

1971-ben született Miskolcon, de kis-
gyermekkora óta Mezőcsáton él. Az 
Eszterházy Károly Egyetem andragó-
gia szakán diplomázott. Művelődés-
szervezőként dolgozott, majd vezette a 
Kiss József Közösségi Ház és Könyvtá-
rat, munkájával színesebbé téve a város 
kulturális életét. 2014 óta Mezőcsát vá-
ros polgármestere. 

Siposné Horváth Anita

– A város kivételesen gazdag történelme közös 
kulturális örökségünk. Hogyan jellemezné a 
mai Sárospatakot?

– Sárospatak a Kultúra Magyar Városa, egy 
nyugodt, biztonságos és békés városként írnám 
le, amely Tokaj-Hegyalja és Zemplén turisztikai 
központja. Kiváló adottságokkal rendelkezik, ki-
vételes történelmi múlttal, gyönyörű természeti 
környezetben, a Bodrogköz és a Zempléni-hegy-
ség találkozásánál. Itt található a térség egyetlen 
gyógyvízminősítéssel rendelkező fürdője. Min-
den adott ahhoz, hogy a 800 évet méltóképpen 
folytassuk tovább. Olyan híres emberek éltek 
és tanultak itt, akik az európai történelem asz-
talára is letették a névjegyüket, gondoljunk a 
Rákócziakra, a Pálócziakra, a reformkor híres 
politikusaira. Leghíresebb szülöttünk Árpád-há-
zi Szent Erzsébet.

– Hogyan ápolják az ő emlékét?
– Óriási megtiszteltetés és egyben felelősség, 

hogy ápolhatjuk Szent Erzsébet emlékét. Szüle-
tésének kerek évfordulóján, 2007-ben kapta meg 
a Basilica Minor rangot a várnegyedben találha-
tó templom, amely nagyjából azon a helyen áll, 
ahová a történészek Erzsébet születési helyét 
tették. Felvettük a kapcsolatot Eisenachhal, ahol 
később Wartburg várában élt. Kapcsolatot alakí-
tottunk ki azokkal a településekkel, ahol emlékét 
méltóképpen fenntartják. Tiszteletére megala-
kult az Árpád-házi Szent Erzsébet Történelmi 
Társaság, őrzik a hagyományokat, népszerűsítik 
az alakját, az emlékét ápoló házat üzemeltetnek. 

   – A nevezetességek közül kiemelkedik a Rá-
kóczi-vár. Milyen látnivalókat ajánlana?

– Egyik nevezetességünk a felújított Rákóczi-
vár, amely a kastélyrészével együtt évente 160 
ezer vendéget fogad. Európában két ágyúöntő 
műhely van, amit fel tudtak tárni, az egyik ná-
lunk látható. A Sárospataki Református Kollégi-
umot 1531-ben alapították. Az ország egyik leg-
régebbi oktatási intézménye három részből áll: a 
gimnáziumból óvodával és általános iskolával, a 
Teológiai Akadémiából és a Tudományos Gyűj-
teményekből. A kutatómunkát is végző óriási in-
tézmény része a Nagykönyvtár, amely elnyerte a 
világ második legszebb könyvtára címet. 10-11 
ezer vendéget fogad évente. Ismert nevezetes-
ségünk a Megyer-hegyi tengerszem. A közel-
múltban, egy angliai hetilapban a tengerszemről 

A több mint 800 éves várost nevezték már „magyar Cambridge-nek”, „Bodrog-parti Athénnak”, sőt a „ma-
gyar forradalmak oroszlánbarlangjának”, és itt született Árpád-házi Szent Erzsébet. A megkapó hangulatú 
városban Aros János polgármester vendégei voltunk. 

megjelent gyönyörű fotónak köszönhetően felfe-
dezték, s egyre több turista látogatja. A helyén a 
középkorban malomkőbánya volt, méghozzá a 
legnagyobb Európában. Rendbe tettük az odave-
zető utat, a vendéglátóhelyet, kilátót, és a spor-
tolók között nagy népszerűségnek örvendő Via 
Ferrata pályát alakítottunk ki. 

– Milyen fejlesztéseket emelne ki?
– Az energiáinkat az oktatásra, az egészség-

ügyre, a játszóterek, utak, közterületek rendbe-
tételére összpontosítjuk. Folyamatos felújítások 
zajlanak. Kialakítottuk az egynapos sebészeti 
rendszert, kisebb műtétekre már nem kell elutaz-
ni innen. Ennek nagy a jelentősége a helybéliek 
szempontjából.  Lehetőségeinkhez képest, pá-
lyázati forrásból és saját erőből végezzük a beru-
házásokat, iskoláink, középületeink energetikai 
korszerűsítését. Az önkormányzati tulajdonban 
lévő Végardó Fürdő fejlesztése elengedhetetlen. 
200-250 ezer vendéget fogad a főszezonban.  A 
látogatószám megalapozza azt az igényünket, 
hogy egész évben nyitva tartó, fedett fürdővel 
rendelkezzünk. A tervek már elkészültek. Most 
fejezzük be a Rákóczi-vár fejlesztését, amelyet 
két ütemben hajtunk végre. A vár egyébként a 
Magyar Nemzeti Múzeum tulajdonában van. 

Lendületben a gazdag múltú Sárospatak

Sátoraljaújhelyben született, iskoláit már 
Sárospatakon végezte. A Bessenyei 
György Tanárképző Főiskolán bioló-
gia–testnevelés szakos tanári diplomát 
szerzett. Tanulmányokat folytatott az 
Eszterházy Károly Egyetemen, a Pécsi 
Tudományegyetemen és a Testnevelési 
Egyetemen. 2010 óta Sárospatak pol-
gármestere. Nős, két gyermek édesapja, 
boldog nagyapa.

Aros János

Megszépül a Rákóczi-vár, amelyben új látványtár is épül

A Végardó Fürdő megújult környezetben, kibővült szolgáltatásokkal várja a vendégeit

fotó: hadobás ingrid

fotó: tarhos ferenc

Rajtuk keresztül egy új látványtár 
épül a vár területén. Önkormány-
zati beruházásból a lőportornyot és 
annak közvetlen környezetét tudjuk 
felújítani. Ezt a két beruházást idén 
befejezzük. Utána a közvetlen kör-
nyezet rendbetételét kezdjük el, a 
tervek már szintén elkészültek. 

– Többnapos programot is tud-
nak kínálni a turistáknak?

– Az ideérkező vendégek egész 
évben tartalmas programokkal ta-
lálkozhatnak, a május elsejei nyitó-
rendezvényünk után október végéig 
olyan programsorozatot tudunk 

nyújtani az idelátogatóknak, amely több napos, 
akár egész hetes itt tartózkodást tesznek lehe-
tővé. A nyitórendezvény után Sárospatakon a 
következő nagy esemény Pünkösd köszöntése, 
Árpád-házi Szent Erzsébet tiszteletére, amely 
egyre nagyobb közönséget vonz. A Bornapok 
egész hétvégés program, s általában július kö-
zepén rendezzük meg. A Zempléni Fesztivál a 
térség legnagyobb komolyzenei fesztiválja im-
már 32 éve, sárospataki központtal, mintegy 25 
település részvételével, csaknem száz program-
mal. Évek óta megszervezzük a veterán autók 
találkozóját, ősszel pedig „levezetésképpen” 
sörfesztivált rendezünk. Október végén a Zemp-
léni Vadászlovaglás zárja a nyári rendezvények 
sorát egy Sárospataki civilszervezet, a Zempléni 
Lovas Egyesület rendezésében. Ezt követően 
az őszi, téli estéken színházi előadásokkal vár-
juk a kultúra kedvelőit, a gyönyörűen felújított 
Makovecz Imre által tervezett Művelődés Háza 
és Könyvtárában. Programjainkat összehangol-
juk a környező településekkel, így aki Sárospa-
takra látogat, az egész térség, Tokaj-Hegyalja 
szépségeivel is megismerkedhet. Minden prog-
ramunkhoz szeretettel kínáljuk a kitűnő Tokaji 
bort, a hozzá illő helyi gasztronómiai különle-
gességeket és azt a vendégszeretetet, ami jel-
lemző az itt élő emberekre.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.
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– Ön volt a Tokaj-Zemplén térség fejlesztésé-
ért felelős kormánybiztos, és elnöke a Tokaj 
Borvidék Fejlesztési Tanácsnak. Mindez mi-
lyen feladatokat jelentett az Ön számára?

– Kormánybiztosként a kabinet céljaival 
és prioritásaival összhangban aktívan részt 
vettem, sőt a tanács társelnökeként és a Tokaj-
Hegyalja Egyetemért Alapítvány kuratóriumá-
nak elnökeként a mai napig is részt veszek a 
Tokaj-Zemplén térség fejlesztési terveinek 
kidolgozásában és koordinálásában. Megke-
resnek az olyan tervezett fejlesztésekről és 
intézkedésekről szóló kérdésekben, amelyek 
a térség gazdaságának és infrastruktúrájának 
fejlesztését célozzák. 

Továbbra is elkötelezett vagyok abban, 
hogy Tokaj-Zemplén fejlődjön és erősödjön. 
Hiszem, hogy a térség Magyarország egyik 
legfontosabb turisztikai régiójává válhat, hi-
szen minden adottsága megvan hozzá. A gaz-
daság élénkítése, a munkahelyek megtartása 
és a fiatalok visszacsábítása továbbra is fontos 
feladataink egyike.

– Melyek a térségi fejlesztés sarokpontjai?
– A Tokaj-Zemplén Fejlesztési Program 

alapja egy átfogó felzárkóztatási folyamat, 
amely valóra váltja a térségben élők évszá-
zados törekvéseit. Hosszú távon biztosítja a 

fenntartható fejlődést, növeli a régió népesség-
megtartó erejét, megállítja és visszafordítja az 
elvándorlást, javítja az életfeltételeket. Minden 
beruházás ezeknek a céloknak az érdekében, 
a világörökségi kulturális kincsekre építve 
gazdagítja a meglévő értékeket és a borásza-
ti gasztronómiát. Célunk, hogy a programban 
megfogalmazott fejlesztések a térséget hazánk 
– Budapest és a Balaton után – legjelentősebb 
turisztikai régiójává emeljék.

Az országosan ismert nagyvál-
lalkozó a térség kormánybizto-
saként, illetve a Tokaj Borvidék 
Fejlesztési Tanács és a Tokaj-Hegy-
alja Egyetemért Alapítvány elnö-
keként jelentős szerepet vállalt 
abban, hogy hazánk e tájegysége 
fölvirágozzon. Wáberer György-
gyel készítettünk interjút.

Fontos kiemelni, hogy több helyszínen is 
zajlik a települések arculatának megújítása, 
infrastrukturális fejlesztése. A program kere-
tében 18+1 közútfejlesztési projekt kapott tá-
mogatást. Eddig 12 beruházás fejeződött be, 
2023-ban további négy, 2024-ben pedig két 
beruházás zárul le. 

– Újabb fejlődési pályára lép az egyetem?
– Mint azt már említettem, továbbra is ak-

tívan részt veszek a Tokaj Borvidék Fejlesz-
tési Tanács munkájának irányításában, és ez 
a feladatköröm összhangban áll a kuratóriumi 
elnöki tevékenységemmel is. Meggyőződé-
sem, hogy egy térség fejlesztése csak a meg-

határozó jelentőségű sze-
replők együttműködésével 
valósítható meg. Az egye-
tem képzési struktúrája és 
jövőképe összhangban kell 
legyen a térség fejlesztési 
stratégiájával. Az elmúlt két 
esztendő bebizonyította azt, 
hogy van létjogosultsága az 
egyetemnek a borvidéken. 
Most azon dolgozunk, hogy 
a társadalmi beágyazottság 
erősítése mellett olyan kép-
zési struktúra jöjjön létre, 
amely egyrészt kiszolgálja 
a térség igényeit, másrészt 
pedig hazai és nemzetközi 

viszonylatban is felkelti a potenciális hallgatók 
érdeklődését.

– Az idei évet az áttörés évének nevezi a fi-
atal egyetem, mert megháromszorozódott az 
első évfolyamra felvettek száma. Mi az a tudás 
és érték, ami csak itt kapható?

– Természetesen az egyetem szerves fej-
lődése csak azon hagyományokra alapozva 
képzelhető el, amelyek a sárospataki felsőfokú 
oktatást jellemezték a korábbi évtizedekben. A 

pedagógusképzés során felhalmozott tapasztala-
tokat továbbra is ki kell használnunk. Az egye-
tem vonzereje lehet a speciális elhelyezkedése, 
hiszen egy világörökségi területen fekszik, Ma-
gyarország első számú borvidékén egy dinami-
kusan fejlődő turisztikai desztinációban. Ezek 
az adottságok szerintem meghatározzák a kép-
zési struktúrát is. De előnyt kell és lehet ková-
csolni a határvidéki létből is, hiszen a felvidéki 
és a kárpátaljai magyar diákok számára is von-
zóvá kell tennünk a Tokaj-Hegyalja Egyetemet. 

– Mennyire játszott szerepet a tokaji meg-
bízás elfogadásában az, hogy Sátoraljaújhe-
lyen született?

– Tokaj-Zemplén a szülőföldem, így hát 
megtiszteltetésként éltem meg, hogy engem 
bíztak meg a térség fellendítésére irányuló 
feladattal, a Tokaj-Zemplén Program kidol-
gozásával és megvalósításával. A térség kü-
lönleges helyet foglal el a szívemben, hiszen 
itt töltöttem gyerekkoromat, és nagyon szép 
emlékeim vannak abból az időszakról. A mai 
napig a Zempléni-hegységben töltöm a csalá-
dommal együtt a szabadidőm nagy részét, így 
hát eltökélt vagyok a térség felvirágoztatásá-
ban, legyen szó akár az infrastrukturális fej-
lesztésekről, akár a Tokaj-Hegyalja Egyetem 
fellendítéséről. 

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.

Akinek szívügye a Tokaj-Zemplén térség jövője

Bérelhető jurtaszállások Zemplén szívében  

A Tokaj-Hegyaljai Egyetem patinás főépületét kívül-belül felújítják Sárospatakon

Wáberer György

Sátoraljaújhelyen született 1956-ban. 
Diplomás üzemmérnök. Nagyvállalko-
zó, 2016-ig a Waberer’s International 
Nyrt. többségi tulajdonosa, de a mai 
napig is több céget működtet. A To-
kaj Borvidék Fejlesztési Tanács és a 
Tokaj-Hegyalja Egyetemért Alapítvány 
elnöke. Eddigi munkáját rangos állami 
kitüntetésekkel ismerték el. Nős, három 
felnőtt gyermek édesapja. 

Fedezze fel az elektromos kerékpározás 
adta lehetőségeket a borvidék 

változatos terepviszonyai között. Egyedi 
megjelenésű, korszerű kerékpárok akár 
magánszemélyek, akár cégek számára 

is bérbevehetőek.

borbringa
 tokajban és mádon

ebike kölcsönző

kapcsolat
06-20-772-23-68
borbringa@tbft.hu

Tokaj, Dózsa Gy. u. 2.
Mád, Rákócsi u. 5. www.borbringa.hu

árak

fél nap (4 óRa)
6.900 Ft/kerékpár

eGész nap (8 óRa)
9.900Ft/kerékpár

TúRavezeTés
20.000 Ft/alkalom

Csoportos, illetve több-
napos bérlés esetén 
kedvezmények.

20 MTB kerékpár

23 trekking kerékpár
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– A felelősség vagy a büszkeség az, ami erősebb 
Önben a 950. évforduló kapcsán?

– Nagyon büszke vagyok, mert kevés ilyen 
nagy múltú város található Magyarországon. Az 
alig négyezer lakosú kisváros történelme egye-
dülálló, hiszen közel ezeréves, és ezzel a keresz-
tény magyarság múltjához mi közelítünk a leg-
jobban, ugyanis majdnem egyidősek vagyunk az 
államalapítással.

– Szárnyal a város turizmusa, köszönhetően 
a turisztikai beruházásoknak, a nemrégiben át-
adott két nagy szállodának…

– A legjelentősebb szállodafejlesztések tavaly 
valósultak meg, s ezeknek köszönhetően egy 
négycsillagos, 55 szobás, és egy 100 szobás, öt-
csillagos hotel épült, vendégforgalmuk jelentő-
sen megnövelte az idegenforgalmunkat.  Előtte 
csupán háromcsillagos szállodák működtek a 
városban a panziók és a vendégházak mellett.

Tokaj városában az idén már a COVID-
járvány előttihez képest is nőtt a vendégéjszakák 
száma, júliusban és augusztusban 10 ezer fölé 
emelkedett havonta, s a 13-15 ezerhez közelít. A 
tavalyi adatunk 68 ezer volt, és mivel már most 
60 ezernél tartunk, ezért valószínűleg megha-
ladjuk azt, és elérjük a 80 ezret is, a két nagy új 
szállodával együtt. 

– Ön szerint mikor teljesül az a kormányzati 
cél, hogy a régió legyen a harmadik legnépsze-
rűbb turisztikai célpont Magyarországon Bu-
dapest és a Balaton után?

– Remélem, hogy minél hamarabb, mert min-
dig is hangoztattam, hogy Tokajnak olyan termé-
szeti értékei vannak, amelyek feljogosítják arra, 
hogy az egyik leglátogatottabb város legyen. A 
turisztikai fejlesztések is ezt a célt tűzik ki. 

Ehhez már az infrastrukturális fejlesztések 
megvalósultak, nagy segítség, hogy négysávos 
főúton lehet megközelíteni a régiót, ráadásul vas-
úti szempontból is jó a közlekedés, mert fővo-
nalon vagyunk. Kiemelkedő természeti adottsá-

A Tokaj-hegyaljai borvidék 1737 óta a világ első zárt borvidéke, rádasául a névadó település idén ünnepli 950. 
születésnapját. Az évforduló kapcsán a történelmi hagyományokról és a nagy múltú város turisztikai fejlesztéseiről 
is beszélgettünk Posta Györggyel, Tokaj polgármesterével.

gunk a Tisza és a Bodrog, s ennek köszönhetően 
kiváló lehetőség kínálkozik az aktív turizmusra, 
azon belül a vízi turizmusnak vannak nagyon jó 
adottságai. Úgy tapasztaljuk, hogy kezdenek is 
visszatérni a régi kajakosok, kenusok, és olyan 
vízi élet formálódik, mint amilyen régen volt.  
Ennek az infrastruktúrája is sokat javult, meg-
épült a vízisport-központ, ahol táborozhatnak a 
vízen közlekedők, megszállhatnak, és progra-
mokat is nyújtunk számukra. A kormány egyik 
fejlesztéseként megvalósult a nyaralóhajó prog-
ram, ami a holland és a német minták nyomán 
nagyon jó minőségű lakóhajókat bocsát a vízre. 
Sokat lendített a turizmusunkon a kerékpárút-

fejlesztés, elkészült a Nyíregyháza–Tokaj út, ami 
a szabolcsi régióval köt össze bennünket, velük 
egyazon turisztikai körzetbe tartozunk. Ennek 
sikerén felbuzdulva hamarosan kész a Tokaji kör 
bringaút, hogy a Kopasz-hegyet körbe lehessen 
tekerni. Négy évszakos, 2,1 km hosszú, zárt ka-
binos libegő megépítését is célul tűztük ki, ami 
a Fesztiválkatlantól a Kopasz-hegy tetejére viszi 
a turistákat, a hegyen pedig 360 fokos panorá-
materasz fogadja majd őket. Ugyanakkor a teljes 
belváros megújul a közeljövőben, a sétálóutca 
800 méteres szakaszán a Magyar Turisztikai 
Ügynökség közreműködésével végezzük el a 
rekonstrukciót, ami magában foglalja az útbur-

Tokaj idegenforgalma évről évre növekszik

– A férje a kábelgyártásban érdekelt neves mis-
kolci vállalkozó, és lássuk be, a szőlőültetvé-
nyek, a borászkodás világa messze esik a veze-
tékgyártástól. Kinek az ötlete volt, hogy mégis 
kipróbálják magukat ezen a területen?

– A férjemnek régi vágya volt, hogy pincét, 
illetve szőlőt vesz, hogy részese legyen ennek 
a számára különösen vonzó világnak. A jelen-
legi birtokot megalapozó első parcellát – egy jó 
barátja közreműködésével – Tállyán vásárolta, 
majd a szülőfalumban, Tarcalon bővítette az 
ültetvényt. A szőlőterület növekedésével párhu-
zamosan immár mindketten egyre több energiát 
fordítottunk a borkészítés megismerésére. Ter-
mészetesen ehhez szükségünk volt egy jó csa-
patra, megalapozott üzleti stratégiára, valamint 
a magas minőségű, egyedi borok piaci sikerére.

– Hogyan jutottak el a pezsgőgyártásig?
– Talán a pezsgő az egyetlen ital, amelyet az 

ember csak jókedvében fogyaszt. Pezsgőt bon-
tunk, ha egy-egy feledhetetlen pillanatot, ese-
ményt, élményt szeretnénk még emlékezete-
sebbé tenni. A pezsgő maga az ünnep, az ünnep 
pedig pezsgővel teljes. Mi itt a Barklandnál azt 
szerettük volna, ha ez a kivételes ital a pincé-
szetünk kínálatában is megjelenik. Ezért hatá-
roztunk úgy, hogy elkészítjük a sajátunkat, és 
megszületett a Barkland Tokaji Pezsgő. Ennek 
alapját a korai szüretelésű furmint és sárga-
muskotály adja 70-30 százalékos arányban. A 
szőlő a pincészetünk tállyai dűlőiből szárma-
zik, aminek köszönhetően az alapborban tük-
röződik a vulkáni talaj egyedisége és a termő-
hely valamennyi jellegzetessége. A szüretnél a 
legfontosabb szempont az, hogy csak teljesen 
egészséges fürtöket dolgozzunk fel, továbbá 
optimális legyen a cukor és a sav egyensúlya.

A furmint és a sárgamuskotály említett 
arányú házasításából az alapbor reduktívan 
készül, a második erjedés pedig már a pa-
lackban történik. Végül pedig, több mint 12 
hónapos érlelést követően a palackokat kis 
adagokban, mindig frissen degorzsálják, azaz 
seprőtelenítik. A végeredmény egy jó savszer-
kezetű, vibráló, elegáns ital, amely illatában 
citrusos, körtés, zöldalmás, és feltűnnek benne 
enyhe élesztős jegyek is.

Közel egy évtizede van jelen a tokaj-hegyaljai borászatok rangos csapatában a 7,5 hektár saját szőlőterü-
lettel rendelkező, tarcali központú Barkland Pincészet. A családi vállalkozás alapítója dr. Barkóczi István, 
ügyvezető igazgatója pedig dr. Barkócziné Kertész Kata. Saját márkás tokaji pezsgőjükről és persze a fino-
mabbnál finomabb borokról az igazgató asszonnyal beszélgettünk. 

– Milyen volt a pezsgő piaci fogadtatása, s 
milyenek a fogyasztói visszajelzések? 

– Nagyon pozitívak. A szakemberek elis-
merő szavakkal illették, ugyanis véleményük 
szerint sikerült egy nagyon elegáns pezsgőt 
készítenünk, amelyben felfedezhető a tradici-
onális tokaj-hegyaljai szőlőfajtákra jellemző 
egyediség, a terroir, vagyis a termőhely nyúj-
totta sajátosság. Hasonlóképpen fontos, hogy a 
rutinos pezsgőfogyasztók körében is igen nép-
szerű a termék. Egyre többen keresik, és egyre 
több a visszatérő vásárlónk. Természetesen a 
pezsgő mellett továbbra is kedveltek a Barkland 
Pincészet borai, a száraztól a habzóborokon át 
egészen az aszúig. A birtok borainak minősé-
gét mutatja, hogy a „Winelovers Wine Awards 
– International Wine Competition” versenyen 
bronzérmes lett az Ilona nevű, késői szüretelé-
sű hárslevelűnk. „A Miskolc Város Bora 2022” 
borversenyen pedig ezüstérmet nyertünk a 
2019-es évjáratú száraz sárgamuskotályunkkal.

Termékpalettánk gerincét az elegáns száraz, 
valamint a kevés maradékcuk-
rot tartalmazó félszáraz furmint 
és hárslevelű adják, de készül a 
hárslevelű és a sárgamuskotály 
házasításából félszáraz cuvée, ki-
egészülve édes tokaji borkülönle-
gességekkel. Nagy büszkeségünk 
a narancsbor, amelyet 2017-ben 
készítettünk először. A pincészet 
másik különlegessége a 2018-as 
évjáratú, hatputtonyos tokaji aszú, 
ami a szakemberek szerint is igazi 
kuriózum.

– A finom italokon kívül mi 
mindent kínálnak még az Önöket 
felkeresőknek?

– A pandémia időszakát a Barkland Pincészet 
munkatársai a birtok látogatóközpontjának tö-
kéletesítésére használták fel. Napjainkban már 
egy vonzó Vinotéka, hangulatos borterasz, gyö-
nyörű udvar és szálláslehetőségként a borászat 
épületében kialakított, négy szobából álló apart-
man is várja az érdeklődőket.

Meggyőződésünk, hogy Tokaj-Hegyalja öt-
tíz éven belül visszanyeri régi fényét, és felkerül 
a világ legjelentősebb borvidékeinek listájára. A 
Barkland Pincészet tulajdonosaiként szeretnénk 
ennek a folyamatnak tevékeny részesei lenni. ■

Barkland – egy új brand épül Tokaj-Hegyalján

A Károly Róbert Főiskolán végzett köz-
gazdász, idegenforgalom és szálloda 
szakon 2007-ben. Főiskolás évei alatt 
Tarcalon, a Gróf Degenfeld Kastélyszál-
lóban töltötte a szakmai gyakorlatát. A 
City Hotel Miskolc volt az első munka-
helye, jelenleg a Népkerti Vigadónak 
a vezetője. Büszke arra, hogy Tarcalon 
férjével létrehozták a Barkland Pincésze-
tet, amellyel régi álmuk vált valóra. 

Dr. Barkócziné Kertész Kata

A Barkland Pincészet borkóstolói egyre népszerűbbek

A termékpaletta gerincét az elegáns száraz, továbbá a félszáraz furmint és hárslevelű borok adják

Balról: Agárdi Szilvia szülei, Barkócziné Kertész 
Kata, Agárdi Szilvia énekesnő, Barkóczi István

1964-ben született. Agrármérnöki ta-
nulmányait Nyíregyházán végezte, 
majd a későbbiekben személyügyi 
szakközgazdász és számítástechnikai 
szaküzemmérnöki diplomákat szerzett. 
2014 óta Tokaj polgármestere, mel-
lette a helyi labdarúgó klub elnöke is. 
Városvezetői munkássága előtt a helyi 
munkaügyi központot, majd a Tokaji Vá-
rosüzemeltető Szervezetet vezette. Nős, 
három gyermek édesapja.

Posta György

Majorettek a Szüreti Napokon

fotók: erdős józsef

kolatcserét, az épületek (köztük több műemlék) 
felújítását és funkciókkal való megtöltését is.

– Melyek a település leglátogatottabb boros 
rendezvényei?  

– A boros események közül kiemelkednek 
a Tokaj-hegyaljai Szüreti Napok, amelyet idén 
október 6. és 8. között rendezünk meg. Ez egy 
90 éves rendezvény, 1932 óta Lázár Miklós or-
szággyűlési képviselő kezdeményezésére indult 
el, és azóta minden évben megrendezzük ezt egy 
nagyszabású szüreti felvonulással, 27 település 
részvételével. 1932-ben minden kormánytag je-
len volt az első fesztiválon, s mi is minden évben 
meghívunk egy-egy kormánytagot, akik megad-
ják a tiszteletet. Idén Csák János miniszter urat 
hívtuk meg. Emellett több kisebb rendezvény is 
kötődik a borhoz, például a nyár eleji Bornapok.

– Nyáron elkészült a Város tortája, amit a 
híres, sok programnak otthont adó Fesztivál-
katlanban mutattak be, és amiből 950 darab 
készült. Milyen sikere volt?

– Az István a király felújított koncertválto-
zatát hozta el Feke Pál rendező-producer, és az 
ősbemutató előtt kóstolhatta meg a tortát a kö-
zönség, ami az előadással együtt nagy sikert ara-
tott. Jóleső érzés volt számunkra, hogy az ország 
születésnapja és város évfordulója így is össze-
kapcsolódott.

Az interjú teljes szövege a 
www.pannoniakincsei.hu-n olvasható.



Ki ne emlékezne Tokaj ikonikus zöld épületére, 
a hídnál található Tokaj Hotelre? A négycsilla-
gos szálloda a 2020-ban induló felújításának 
köszönhetően fantasztikus átalakuláson ment 
keresztül, majd 2022 áprilisában 55 szobával 
megnyitotta kapuit a szállóvendégek előtt – tá-
jékoztatta magazinunkat Nyiri Csilla, a hotel 
igazgatója. A tokaji borvidék névadó városában 
található, az Accor szállodalánchoz tartozó 
****Superior besorolású hotel kialakításának 
és elhelyezkedésének köszönhetően minden pi-
henni vágyónak tökéletes kikapcsolódást nyújt. 
Az enteriőr megálmodásánál és kialakításánál is 
fontos szerepet játszott a természet közelsége.

A szálloda a Bodrog és Tisza folyók csodá-
latos látványt nyújtó összefolyásánál található. 
A hotel nem csupán Tokajnak a kapuja, hanem 
a borvidéknek is – fogalmazott az igazgató 
asszony. 

Az erkélyes szobák kényelmesek, egy ré-
szük a városra, másik részük a folyókra néz, 
az épület legfelső szintjén pedig két lakosztály 

helyezkedik el. Gyermekbarát szállodaként a 
folyóra néző, kanapéval is rendelkező szobá-
kat nagyon kedvelik a családok. A szállóven-
dégek értékelik, hogy kis kedvenceiket sem 
kell otthon hagyniuk, mert magukkal hozhat-
ják. A pihenést a szálloda wellnessrészlege 
teszi tökéletessé, amelyben az egész évben 
nyitvatartó belső medence, a szaunák és a pi-
henőágyak mellett a nyári hónapokban külső 
medence is várja a vendégeket. A konferencia-
termekben igényektől függően céges rendez-
vények, a teraszkapcsolatos rendezvényterem-
ben pedig esküvők lebonyolítását is vállalják. 

Nyiri Csilla elmondta, hogy fontosnak tart-
ják a jövő szállodaipari nemzedékének kép-
zését, ezért gyakorlati oktatóhelyként is részt 
vesznek a fiatalok tanításában. Jó néhány kol-
léga a kötelező gyakorlat után visszatért hoz-
zájuk dolgozni.

Mivel mindannyian hisznek a tokaji borvi-
dék értékeiben, a legfontosabb küldetésüknek 
azt tartják, hogy azokat a vendégeiknek is át-

adják. Számos tokaj-hegyaljai borászat termé-
ke megtalálható a szállodában, rendszeresen 
szerveznek borkóstolókat, de a borok mellett a 
kínálatukban megtalálhatók más helyi termé-
kek is, például a sajt, a lekvár, a méz. 

Végezetül Nyiri Csillától megtudtuk, hogy 
a szálloda elválaszthatatlan és meghatározó 
része a mindennap nyitva tartó Winestone ét-
terem, ahol nemcsak a szállóvendégek étkez-
hetnek. Antal Tibor executive chef és csapata 
à la carte menü alapján mindenkit elkápráztat 
ételkölteményeivel.

Tokaj történelmi belvárosában 
található az Accor szállodalánc 
elsőként nyitott vidéki Mercure 
hotelje, amely új szolgáltatásokkal, 
gazdag programlehetőségekkel, 
étterme pedig igazi ínyencségekkel 
várja a vendégeit.

1976-ban született, tanulmányait a BGI 
Idegenforgalmi és szálloda szakán 
végezte, Barcelonában szerzett mes-
terdiplomát. Neves hazai és külföldi 
szállodákban szerzett tapasztalatokat. 
Jelenleg a Mercure Tokaj Center **** 
Superior igazgatója. Szívügyének te-
kinti a magyar szállodaipar és gaszt-
ronómia színvonalának folyamatos 
fejlesztését.

Nyiri Csilla

Elérhetőségek: www.mercurehoteltokaj.hu * telefon: +36 47 352-344

Varázslatos hangulat 
a Mercure Tokaj Hotelben


